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سینمای ایران

 تئاتر

در سی وششمین جشنواره 
فیلم فجر از اکبر عبدی، 
بازیگر محبوب سینمای 
ایران تجلیل می شــود. 
عبدی که نشــان درجه 

یک فرهنگ و هنر دارد، در 
دوره هشتم جشنواره برای فیلم مادر و در دوره 
سی ام جشنواره برای فیلم خوابم می آد سیمرغ 
بلورین بازیگری را به دست آورده و سه بار برای 
فیلم های هنرپیشه، جنگجوی پیروز و رسوایی 
نیز نامزد دریافت ســیمرغ بوده اســت. علاوه 
بر اکبر عبدی، امســال بزرگداشــت منوچهر 
اسماعیلی، صداپیشــه و محمدعلی نجفی، 

کارگردان نیز برگزار خواهد شد.
پس از گذشــت بیش از دو 

آلفابت  انیمیشــن  سال، 
بــه کارگردانی کیانوش 
عابدی آماده و نســخه 
نهایــی آن تحویل داده 

شد. پروسه ســاخت این 
انیمیشــن 6 دقیقه ای از  سال 

94 آغاز شــد و به دلیل تکنیک سه بعُدی که 
برای ساخت آن در نظر گرفته شده بود و ویژوآل 
افکت هایی که در این انیمیشن وجود داشت، 
تولید آن طولانی شد. گفتنی است، جشنواره 
فیلم کوتاه مالاتســتا این انیمیشــن را برای 
نمایش در جشــنواره که ۲۱ تا ۲۳ اسفند در 
سسنا ایتالیا برگزار می شود، انتخاب کرده است.

پروین حســینی،  امیــر 
فیلم خجالت  تهیه کننده 

نکش که در جشــنواره 
فجر حضــور دارد، بیان 
کرد این فیلــم آخرین 

مراحل فنی را پشــت سر 
می گــذارد. البتــه خجالت 

نکش پیــش از این آماده نمایش بــود و تنها 
موارد جزیی از امور فنی آن باقی مانده بود که 
درحال انجام است. گفتنی است، خجالت نکش 
به کارگردانی رضا مقصودی در مدت زمان 9۰ 
دقیقه داســتان زندگی زن و شوهری را روایت 
می کند که با داشتن عروس، داماد و نوه در سن 

میانسالی بچه دار می شوند. 
منوچهر  هــادی، کارگردان 

فیلم آینــه بغل کــه در 
روزهای اخیــر متهم به 
تبلیغ برای یک شرکت 
بازاریابی هرمی شده بود، 

در نامــه ای عجیب به این 
نقد پاســخ داده است: عادت 

ندارم جواب نقدهای مزخرف و سخیف و پر از 
عقده بعضی منتقدان بی سواد که آرزوی نوشتن 
یک فیلمنامه و ساخت آن توسط خود یا دیگری 
بر دلشــان مانده را بدهم. ولی سخیف نویسان 
عزیز، فیلمسازی با تبلیغ کالا و جذب سرمایه 
خصوصی بدون یک ریال حمایــت دولتی و 
اکــران آن فیلم در بدترین فصل  ســال بدون 
تبلیغ از طــرف تهیه کنندگان و پخش کننده 
بدون اکران های گسترده مردمی و این فروش 
بی سابقه که در 4۰ روز از مرز ۱۲  میلیارد فروش 
می گذرد، شــرافت دارد به قلــم کثیف تو که 
چشم دیدن فیلمی به این سالمی و بی ادعایی 

را نداری.

کمتــر از 5روز تا شــروع 
جشنواره بین المللی تئاتر 
فجر باقی است؛ کسانی 
که علاقه مند به تماشای 
جشــنواره  تئاترهــای 

باشند، می توانند به سایت 
ایران نمایش مراجعه و نسبت 

به خرید بلیت اقدام کنند. امســال این سایت 
براساس مناقصه  برگزارشده توانست عهده دار 
فروش بلیت های جشــنواره تئاتر باشــد؛ و 
گفتنی است که این امر تاکنون حاشیه هایی 
را به همراه داشته؛ و یکی از سایت های رقیب 
که بلیت فروشی بسیاری از تئاترها را در طول  
سال و نیز جشنواره چند دوره گذشته برعهده 
داشــته، بیانیه ای اعتراض آمیز منتشر و ادعا 

کرد سازوکار انتخاب شبه ناک بوده است.
حســین پور  شــهاب الدین 

نمایــش  کارگــردان 
سرآشــپز بــا اشــاره 
رامین  پیوســتن  بــه 
ناصرنصیــر و شــهرام 

قائدی به گروه بازیگران 
این اثــر نمایشــی، عنوان 

کرد: در  ســال 9۷ این نمایــش مجددا به 
صحنه خواهد رفــت. حســین پور درباره 
اجرای ایــن نمایــش در بخش مســابقه 
جشنواره گفت: خوشــبختانه این نمایش 
در زمــان اجــرای عمومی در تماشــاخانه 
سنگلج مورد استقبال قرار گرفت، درحالی  
که نســبت به اجراهایی که چند  سال قبل 
در جشــنواره تئاتر دانشــگاهی و آیینی و 
سنتی داشت، دارای تغییرات 9۰ درصدی 
شــده بــود. سرآشــپز پیشــنهاد می کند 
توســط محمد امیریاراحمدی دراماتورژی 
شــده و در اجرای جشــنواره نیز در همان 
 تماشــاخانه ســنگلج به صحنــه خواهد

 رفت.

به نوشته ورایتی کلایو اوون 
مشغول مذاکره با پارامونت 
است تا در صورت توافق 
به ویل اسمیت بپیوندد 
و در فیلم جدید آنگ لی 
تحت عنوان متولد برج جوزا 
نقش ضد قهرمان را بــازی کند. هنوز جزییات 
نقشی که به این بازیگر پیشنهاد شده مشخص 
نیســت. بازیگر نقش اول زن فیلــم هم از بین 
تاتیانا ماسلانی، مری الیزابت وینستد و الیزابت 
دبیکی انتخاب خواهد شد. داستان فیلم درباره 
آدمکشی پا به سن گذاشــته است که با نسخه 
جوان تر خودش روبه رو می شود. این فیلم اکشن 

برای اکران در پاییز ۲۰۱9 آماده می شود.
به گزارش  هالیوود ریپورتر، 
هنرمند  مــارش،  ترنس 
برنده دو جایزه اســکار 
و کارگــردان هنــری و 
فیلم های  صحنه  طراح 
همچــون  مطرحــی 
رســتگاری شاوشــنک، دکتر 
ژیواگو و مردی برای تمام فصول در  ۸6 سالگی 
درگذشت. ترنس مارش پس از چهار  سال مبارزه 
با بیماری ســرطان، در خانه  خود در پسیفیک 
پلســیدس لس آنجلس درگذشــت. این خبر 
توسط ساندرا مارش، همسر و مدیر برنامه های 
وی اعلام شده اســت. گفتنی است به واسطه  
فعالیت های ســینمایی مارش در  سال ۲۰۱۰ 
جایزه  یک عمر دستاورد هنری از طرف انجمن 

کارگردانان هنری سینما به وی اهدا شده بود.
آلــن دلون محبــوب که به 
صراحــت لهجه شــهره 
است، در گفت وگویی با 
پاری مچ درباره مســائل 
مختلف ازجمله زندگی، 
مــرگ، عشــق و زیبایی 
سخن گفته است. دلون می گوید 
از زندگی لذت فراوان برده و تأکید کرده که همه 
چیز داشته، همه چیز را شناخته و همه چیز را 
دیده است. به گفته او بازیگری حرفه ای است که 
باید به آن اعتقاد و ایمان داشت: درواقع من هرگز 
بازی نکرده ام بلکه زندگی کرده ام؛ این گونه بود 

که خیلی زود دریافتم عاشق این حرفه ام.
اینترتینمنت ویکلی می نویسد 
دانیل رادکلیف به حضور 
جانــی دپ در دنبالــه 
شــگفت انگیز  جانوران 
واکنش نشان داد. انتخاب 
جانی دپ که متهم به آزار 
همسر ســابقش اســت، برای 
حضور در جدیدترین فیلم هری پاتر انتقاداتی 
را متوجه رولینــگ نویســنده، دیوید ییتس 
کارگردان و اســتودیو برادران وارنر کرده است 
و حالا رادکلیف گفتــه: می توانم درک کنم چرا 
مردم از این جریان به خشــم آمده اند. سر فیلم 
هری پاتر کســی بود که به خاطر مصرف علف 
تنبیه شــد. واضح اســت که اتهام جانی بسیار 

سنگین تر از این حرف ها بوده است؛ اما....
به گــزارش فاکس نیوز، لیام 
نیســون بازیگر اکشــن 
بــا صراحت نســبت به 
اخیــر  رســوایی های 
 هالیــوود هشــدار داد و 
گفت جنجــال و اتهام زدن 
به دیگــران در  هالیوود شــبیه 
جن گیری شده است. بازیگر ربوده شده گفت: 
یک دفعه افرادی خیلی مشهور با اتهام جنسی 
روبه رو می شوند؛ آن هم برای این که مثلا در یک 
میهمانی دست شــان را روی شانه یک همکار 
گذاشته اند. بعد هم به سرعت مجبور می شوند 
کارشان را ول کنند. چنین تهمت هایی با آنچه 
درباره رفتار کوین اسپیسی یا واینستاین رخ داده 

متفاوت است.

 سینمای جهان

جشنواره  بیستمین  پوستر 
قصه گویــی  بین المللــی 
کانون پــرورش فکری با 
تکیه بر عناصر قصه گویی 
ســنتی ایرانی منتشر شد. 
این جشنواره از ۲ تا 5 بهمن با 
حضور قصه گویانی از ایران و دیگر کشورهای جهان 
برگزار خواهد شد. هدا حدادی، تصویرگر این پوستر 
که اثر او به تعامل نســل امروز با نسل گذشته اشاره 
دارد،  مادربزرگی را تصویر کرده که درحال قصه گویی 
برای نوه هایش است . گفتنی است، گرافیست پوستر 
بیستمین جشــنواره بین المللی قصه گویی شاپور 

حاتمی است.
مجموعه رمان هــای علمی - 
تخیلی زاک پسر کهکشان 
در 9 جلد بــرای نوجوانان 
منتشر شد. این مجموعه 
9 جلــدی بــا عنوان های 
خداحافظی با زمین، سفر به 
جونو، سیاره دایناسورها، هیولای 
فضایی، ســه دوست، کریسمس ســبز، شهامت 
دریک، ربات عجیب و بازگشت به زمین نوشته ری 
اورایان با ترجمه امیرحســین میرزاییان، هر کدام 
در ۱۱۲ صفحه با شمارگان ۱۱۰۰ نسخه و قیمت 
5۸۰۰ تومان در موسسه نشر و تحقیقات ذکر راهی 

بازار شده  است.

 ادبیات

نگاهی به بخش حاشیه ساز جشنواره فجر

حاشیه های یک سیمرغ
 اهالی سینما از صحبت درباره بهترین فیلم از نگاه تماشاگر طفره می روند

شهروند| همه ساله پرطرفدارترین برنامه های 
تلویزیون در ماه میانی زمستان آن هایی هستند 
که به جشــنواره های هنری فجر؛ به خصوص 
به جشــنواره فیلم فجر مربوطند. امسال نیز از 
این قاعده مستثنی نیست؛ و تلویزیون با برنامه 
هایی گوناگون قرار است این جشنواره را پوشش 
دهد. حالا در شــرایطی که تلویزیــون از برنامه 
هفــت، که در این ســال ها یکــی از مهمترین 
برنامه های سینمایی تلویزیون بوده که تریبونی 
برای ســینماگران و فضایی برای دیالوگ و حل 
چالش های کلان سینمای ایران به شمار آمده، 
بی بهره است، چند برنامه سینمایی دیگر در رادیو 
و تلویزیون قرار است جور آن برنامه را کشیده و 

تلاش کنند جای خالی آن را پر کنند.
برنامه سینما دو با اجرا و سردبیری حامد عنقا 
و تهیه کنندگی حمیدرضا معدنچی یکی از این 
برنامه هاست که به گفته عنقا در دوره جدید سعی 
کرده اســت هویت خودش را داشته باشد و قرار 
نیست شبیه کارهای دیگر باشــد. عنقا درباره 
رویکرد این برنامه در ایام جشــنواره می گوید: 

وقتی در ۱۰ روز ضیافتی به اســم فجر 
اتفاق مــی افتــد و در آن ۲5 فیلم 
نمایش داده می شود همه حرف ها 
درباره این ۲5 فیلم است و ما هم 
قاعدتا این آثار و حواشــی آنها را 
بررســی کرده و با تهیــه کننده، 

کارگردان و بازیگرهایشان گفت وگو 
می کنیم.

چشم شب روشن در شبکه چهار دیگر برنامه ای 
است که به جشنواره خواهد پرداخت. اکبر نبوی 
روزنامه نگار و منتقد سینما درباره رویکرد برنامه 
چشم شب روشن در روزهای جشنواره می گوید: 
دیدگاه من به ایــن برنامه ســینمایی چندان 
ژورنالیستی نیست بلکه تلاش می کنم به عمق 
ماجرا بروم به همین دلیــل برنامه ما می تواند با 
برنامه های ســینمایی دیگر تلویزیون متفاوت 
باشد. شبکه های دیگر تلویزیون نیز می توانند این 

تفاوت در دیدگاه را حفظ کنند و طبق 
آن هر شبکه یک برنامه سینمایی 
داشته باشــد که خلاقانه باشد و 

سراغ سوژه های تکراری نرود.
شب های شفاهی در شبکه شما 
که مدتی اســت با اجرای محمود 
گبرلو روی آنتن شــبکه شــما می 
رود، شــاید مهمترین تلاش برای پر کردن 
جای خالی هفت باشد. گبرلو که امسال اجرای 
نشست های پرسش و پاسخ فیلم های جشنواره 
را هم بر عهده دارد می گوید: ما ۱۰ شــب برنامه 
در طول برگزاری جشنواره ملی فیلم فجر داریم. 
مجری ســابق هفت  درباره پخش چند برنامه 
سینمایی در ایام دهه فجر می گوید: اتفاقی در 
رســانه ملی رخ داده است که اکنون شبکه های 
تلویزیونی همه درباره سینما حرف می زنند که 
این به دلیل جذابیت سینماست و این رویکرد با 

سال های قبل که فقط یک یا دو برنامه سینمایی 
روی آنتن می رفتند خیلی متفاوت است. 

شهر فرنگ شبکه خبر دیگر تلاش تلویزیون 
برای نمایش پررونق رخدادهای جشنواره است. 
حمیدرضــا مدقق درباره رویکرد جشــنواره ای 
برنامه شــهر فرنگ که در شــبکه خبر پخش 
می شــود می گوید: ما سه پنجشــنبه را در ایام 
جشــنواره فیلم فجر برنامه داریم که ۱۲، ۱9 و 
۲6 بهمن ماه را شامل می شود که در ۱9 بهمن 
به گفت وگویی درباره فیلم ها می پردازیم و ۲6 

بهمن نیز نگاهی به برگزیده ها داریم. 
در میان همه ایــن برنامه ها اما شــاید هنوز 
یکی از مهمترین برنامه های سینمایی سازمان 
صداوسیما هفت باشــد که همه را چشم انتظار 
خود گذاشته است و همه منتظرند ببینند بالاخره 
چه کسی بر صندلی اجرای این برنامه پرحاشیه 
خواهد نشست. تاکنون گزینه های مختلفی از 
محمدرضا شــهیدی فرد تا مهران مدیری برای 
اجرای آن مطرح شده اند و هنوز مشخص نیست 

چه کسی سکان برنامه را به دست خواهد گرفت.

سیمرغ  بر بال های آنتن تلویزیون

شهروند| سال های  ســال است که در روزهای 
پایانی جشنواره فیلم فجر حواشی و جنجال های 
پیرامــون ســیمرغ آرای مردمی تمام مســائل و 
موارد دیگر جشــنواره را تحت ســایه خود قرار 
می دهد. سال های  سال است که برگزارکنندگان 
جشنواره برای کاســتن از حواشی و جنجال های 
این بخش روش های مختلفی را برای شــمارش 
آرا پیشــنهاد می دهند. ســال های  سال است که 
ارگان هــا و نهادهــای مختلف وعــده می دهند 
که در مقــام برگزارکننده این بخــش می توانند 
بخش آرای مردمی جشــنواره را ســامان دهند و 
از حجم حواشی و جنجال های این بخش بکاهند. 
سال های  سال است که جنگی پنهان برای گرفتن 

کنترل این بخش در میان است. 
پرسش همه ساله

در حالی  که اعلام شــده به روال سال های اخیر 
امسال نیز مسئولیت آرای مردمی جشنواره  فیلم 
فجر بر عهده خانه ســینما خواهد بــود، این نهاد 
صنفی اعلام می کند که در تلاش است به صورت 
الکترونیکی شــمارش آرای این بخــش را انجام 
بدهد تا شــاید این بخش حســاس و حاشیه ساز 
بعد از تمــام جنجال های ســال های اخیر اندکی 
آرامش را نیز احســاس کند. در واقــع با توجه به 
رقابت شدید و کاذبی که همه ساله بر سر دریافت 
ســیمرغ بلورین بهترین فیلم به انتخاب مردم به 
وجود می آید، این پرســش که چرا این سازوکار 
شفاف نیســت و مقابل ایجاد یک ساختار آنلاین 
و شفاف در دســترس عموم مقاومت وجود دارد، 
پرسشی اســت که در همه دوره های اخیر وجود 
داشــته و شــاید تلاش های خانه ســینما برای 
سروســامان دادن به این بحث ها بالاخره آرامش 

را بر این وادی حاکم سازد.  
تاریخ اعتراض

شــاید مهمترین سیمرغ جشــنواره فیلم فجر 
برای هر فیلمســاز و به خصوص هــر تهیه کننده، 
ســیمرغ بلورین بهترین فیلم بــه انتخاب مردم 
باشد. ســیمرغی که طبیعتا نمی شــود آن را به 
داوران و دولت و حکومت متصل و مرتبط دانست 
و به عبارت بهتر در صورت رعایت انصاف و عدالت، 
می تواند تمیزترین سیمرغ جشنواره به شمار آید. 
سیمرغی که اگر واقعا به فیلم برتر داده شود، باید 
آن فیلم در  ســال آینده بالاترین فروش را داشته 
باشــد؛ اما بارها و بارها دیده ایم کــه لزوما چنین 
اتفاقی رخ نمی دهد و بیشــترین استقبال از برنده 
ســیمرغ بهترین فیلم مردمی نیســت. تردیدها 
همواره درباره کیفیت انتخــاب برنده این جایزه 

وجود داشته و گاهی علنی بیان شده است. 
شاید پررنگ ترین ادعا تا پیش از این متعلق به 
بهروز افخمی بود که چند  ســال پیش در نشست 
خبری جشــنواره و در واکنش به کنار گذاشــتن 
فیلمش از بخش آرای مردمی مدعی شــد سابقه 
تقلب در اعلام آمارهای مردمــی خیلی طولانی 
اســت و تا جایی که مــا می دانیم خانه ســینما 

همیشه تقلب کرده است. 
موضعگیری افخمی در آن  سال واکنش هایی را 
در پی داشت؛ اما این واکنش ها مستند نبود و در 
حد حرف خلاصه می شــد. بعد از افخمی زنده یاد 
علی معلم بــا حضور در برنامه هفت مدعی شــد 
که در خانه ســینما کلاهبرداری شده و در ادوار 
پیشــین برنده ســیمرغ بهترین مردم به انتخاب 
مردم را عوض کرده اند. ادعایی بسیار سنگین که 
اگر اثبات می شد، رسوایی بزرگی برای جشنواره 
اتفاق می افتاد و دیگر نباید این مسئولیت به خانه 
سینما سپرده می شد؛ ولی این اتهام اثبات نشد و 
البته مدیران خانه ســینما نیز دلشاد از ادامه این 
روند، در مقابل این اتهام بزرگ ســکوت کردند و 
بی ســروصدا مجددا رأی گیری مردمی جشنواره 

فیلم فجر را در اختیار گرفتند!
بر پایه چنین انتقادهــا و اعتراض هایی بود که 
برای نخستین بار قرار شــد رأی گیری به صورت 
آنلاین از عموم تماشاگران صورت پذیرد که پس 
از وقوع حواشــی در خصوص بلیت فروشی عملا 

این ماجرا منتفی شد!
تلاشی برای همیشه

فراموش نکرده ایم که خانه سینما  سال گذشته 
هم پیش از جشــنواره قصد داشت آرای سیمرغ 
مردمی را به صــورت اینترنتی اخــذ کند؛ اما در 
آســتانه  برگزاری جشــنواره ترجیح داده شد به 

روال سال های قبل آرای مردمی شمرده شود. 
در حقیقت ســیمرغی که هر ســاله به  عنوان 
پرحاشــیه  ترین ســیمرغ به برگزیده  این بخش 
که مــردم آن را انتخاب می کنند، اهدا می شــود 
و هر ساله شــیوه  شــمارش آرای مردمی یکی از 
پربحث ترین مســائل مطرح اســت، سالیان  سال 
اســت که دنبال راه علاجی اســت و تاکنون جز 
شــمارش اینترنتــی بدیلی بر شــیوه فعلی ارایه 
نشده است؛ اما نکته در این است که هیچگاه این 

تلاش ها از مرحله حرف به عمل نرسیده است. 
فراموش نکرده ایم ســخنان محمــد حیدری، 
دبیر سابق جشنواره فیلم فجر را که  سال گذشته 
پیش از برگزاری این رویداد خبر داد که در تلاش 
هســتیم مکانیزم دیگری را طراحی کنیم تا دیگر 
نیاز به اســتقرار صندوق های رأی نباشــد؛ اما از 
آن جا که هنوز جزییات کامل آن مشــخص نشده 
اســت ، بعدا چگونگی رأی گیــری در این بخش 
را اعــلام می کنیم؛ امیــدوارم بــا رویکرد جدید 
حاشــیه ها را به حداقل برسانیم ولي 6 روز به آغاز 
جشنواره  منوچهر شاهســواری، مدیرعامل خانه 
سینما در نشســتی با همراهی علی آشتیانی پور 
مســئول ســیمرغ مردمی فیلم فجر بــه اهالی 
رســانه گفت: درباره آرای مردمی از مدت ها قبل 
دوستان ما در دفتر جشنواره تلاش می کردند که 
امکانی را برای فروش بلیت و رأی گیری به شکل 
اینترنتی فراهم کنند و با تشــخیص و صلاحدید 
خودشان با شــرکت هایی وارد گفت وگو شده و به 
تفاهم رســیده اند. وی با تأکید بر این که برگزاری 
الکترونیکی این امر مورد تأیید ما بود، مطرح کرد 
اما در خانه ســینما به این نتیجه رسیدیم که باید 
رأی گیری بهترین فیلم مردمی را به همان شیوه 

 سال قبل اجرا کنیم. 
در حقیقت شاهسواری گفت ما در خانه سینما 
مطلقا با هیچ مانعی روبه رو نشــدیم؛ چون شیوه 
قبل را بــه  عنوان یک گزینه ای که به آن تســلط 
داشــتیم، کنار دســت خود می دیدیم. به همین 
دلیل نگرانی هــای خود را از بابت ســایت اطلاع 
دادیم. هــر چند طراحان ســایت از جوانان نخبه 
بودند و ما از این که این اتفاق در یک سیستم امن 

الکترونیکی رخ دهد، مشکلی نداشتیم؛ اما امنیت 
و عدم اختلال در رأی گیری برای ما بســیار مهم 
بود چون هرگونه اختلالی ممکن بود یک فیلم را 
از موقعیت A به موقعیت B برساند.  سال قبل من 
در خانه سینما سمتی نداشــتم، اما می دانم برای 
امانتداری آرای مردم سنگ تمام گذاشته شد. هر 
چند اتفاق غریبی هــم رخ داد که آن هم انطباق 

رأی مردم با رأی هیأت داوران در کلیت بود. 
سیدمحســن  هاشــمی، مســئول طراحی 
الگوریتم برگــزاری و شــمارش آرای مردمی 
درباره  ارزیابی اش از شــیوه  رأی گیری اینترنتی 
گفته: این کــه در نظــر دارند برگــزاری آرای 
مردمی را با وب سایت اجرا کنند، چندان معلوم 
نمی کند آیا اطلاع رســانی را با وب سایت انجام 
می دهند یــا فرآیند دریافــت آرای مردمی را؟ 
پیشتر اطلاع رسانی به صورت وب سایت معمول 
بوده اســت و احتمالا قصدشان فرآیند برگزاری 
و دریافت آرای مردمی اســت. به این ترتیب به  
نظر می رســد باید همان چند نکته را در رعایت 
عدالت )زمــان نمایش، مکان نمایــش، تعداد 
نمایش( مد نظر قرار دهند و ساز و کاری طراحی 
کنند که صرفا همان تماشاگران، همان سانس 
در همان سینما حق رأی داشته باشند! از سوی 
دیگر برای نظارت ذینفعان نیز حتما باید امکان 
نظارتی تعبیه کنند. در این صورت )پیش بینی 
تدابیر برای رعایت عدالت و شــفافیت( به  نظر 
می رســد، امکان شــوی این امر کاهــش یابد، 
چرا که حضور مــردم و صندوق ها و راهنمایان 
پوشــش یکپارچه را نخواهیم داشت و هر کس 
در خانه یا با ســامانه های تلفن هوشــمند رأی 

می دهد!
حاشیه ساز است، از پاسخ معذورم

شاید مهمترین موضوع درباره سیمرغ بهترین 
فیلم از نگاه تماشاگران این باشد که بیشتر اهالی 
سینما آن را »حاشیه دار« و »حاشیه ساز« می دانند. 
 سال گذشته، »شادمهر راستین« درباره این بخش 
گفته بود به این دلیل که این بخش دارای اهمیت 
ویژه ای اســت، بیشترین حاشــیه را دارد و حتی 
احتمال تقلــب در این بخش هســت. او با تأکید 
گفته بود که از میان تمامی بخش هاي ســیمرغ 
بهترین فیلم از نگاه مخاطب زمینه تقلب را دارد. 
همین موضوع اســت که وقتی اوضــاع و احوال و 
تحلیل این بخش را از اهالی ســینما می خواهید، 
هر کدام به بهانه ای ســعی در شانه خالی کردن از 
زیر بار پاســخگویی به ابهامات مطرح شده در این 

بخش دارند، بــا این حال برخی هم با شــفافیت 
از حاشیه ســازی ایــن بخش صحبت بــه میان 

می آورند. 
یدالله صمدی، مدیرعامل اســبق خانه سینما 
دربــاره وضع بهتریــن فیلم از نگاه تماشــاگران 
در جشــنواره فیلم فجر که توســط خانه سینما 
برگزار می شود، به »شهروند« گفت: گاهی اوقات 
موضوعاتی هست که دستخوش حاشیه می شود 
و این موضوع هم به نظر مــن از همان موضوعات 
است که چون ماهیتا با اما و اگرهایی مواجه است، 
در مقاطعی که موضوع وارد حاشــیه می شــود، 
خیلی نباید به آن پرداخت. بــه همین دلیل من 
فعلا اجازه می خواهم که وارد موضوع نشــوم هر 

چند درباره این موضوع نظراتی دارم. 
مسعود ده نمکی، کارگردان فیلم اخراجی ها نیز 
که نهمین سیمرغ بهترین فیلم از نگاه تماشاگران 
در دوره بیست و پنجم را در  ســال ۸5 از آن خود 
کرد و در دوره سی و چهارم هم با فیلم رسوایی ۲، 
یکی از مدعیانی بود که البته در روزهای پایانی به 
جمع پنج فیلم منتخب تماشاگران راه پیدا نکرد، 
به نظر از این بخش گله مند به نظر می رسد. او پس 
از کلی توضیح که از خبرنگار »شهروند« می شنود، 
از حاشیه ساز بودن این موضوع بحث به میان آورد 
و همین دلیــل را برای این که نظــری درباره این 

بخش از جشنواره نداشته باشد، کافی دانست. 
فرهــاد اصلانی هم درباره ایــن موضوع معتقد 
اســت: همیشــه این مردم هســتند که تصمیم  
می گیرند، از یک فیلم اســتقبال کننــد یا خیر؛ 
بنابرایــن به همیــن دلیل اســت کــه بهترین 
فیلــم از نظر مردم اهمیت بســیار زیــادی دارد. 
همین موضــوع می تواند رقابتی بــه وجود آورد 
 کــه اهالی ســینما به تولیــد فیلم  خــوب روی

 بیاورند. 
اصلانی افــزود: باید بپذیریم جشــنواره فجر، 
جشــنواره ای دولتــی اســت و به همیــن دلیل 
جایزه گرفتــن در این جشــنواره را خیلی ملاک 
خوبی برای این که تضمینی برای جذب مخاطب 
و فروش فیلم در گیشــه باشــد، نمی دانم به این 
دلیل که مخاطبان تقریبا به این باور رســیده اند 
که انتخاب ها همســو با یک سلیقه خواهد بود. به 
همین دلیل اســت که وقتی خودشان در انتخاب 
نقش دارنــد، آن ســیمرغ دارای اهمیت خاص و 
ویژه می شــود. دلیل این که برای بهترین فیلم از 
نگاه تماشاگر تمامی اهل ســینما احترام قائلند، 

همین است.


